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ACTA DE LA REUNIÓ  DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA DE DEL PARC NATURAL DE SANT 
LLORENÇ DEL MUNT I L’OBAC I FÒRUM PERMANENT DE LA CETS DE SANT LLORENÇ DEL 

MUNT I L’OBAC. 
 
 
 

CONVOCATÒRIA  

 
 
DATA: 19 de maig de 2008 
HORA: 17:00 
LLOC: Ajuntament de Rellinars. 
 
 
 
President: 
 
Sr. Ramon Espinach, cap de la Oficina Tècnica de Parcs Naturals. 
 

 

Assistents en representació del Consell Coordinador del Parc: 

 
Sr. Aleix Canalís Alsina, regidor de l’Àrea de Territori de l’Ajuntament de Castellar del Vallès. 
Sr. Marius Masallé i Bainad,  regidor de Medi Ambient de l’ Ajuntament de Terrassa. 
 
 

Assistents en representació de les entitats i sectors: 

 
Sr. Jaume Galofre Gabarró, representat del Centre Excursionista de Terrassa. 
Sr. Gabriel Marqués Villacampa, president sortint del Centre Excursionista de Mura. 
Sr. Josep Beltran, president entrant del Centre Excursionista de Mura. 
Sra. Marina Muntada Blancafort, representat de l’ADF de Castellar del Vallès. 
Sr. Josep Llorens Puig, president de l’ADF del Bages Oriental. 
Sr. Lluís Llorens Santasusagna, voluntari de l’ADF del Bages Oriental. 
Sr. Quim Solbas Rabal, representant del Grup Ornitològic Pigot de Terrassa. 
Sr. Toni Altaió i Morral, representant de l’ADENC. 
Sr. Salvador Vives i Jorba, representant de la Federació Catalana d’Espeleologia 
 
 
Assistents de l’Àrea d’Espais Naturals de la Diputació de Barcelona: 
 
Sr. Xavier Roget Padrosa, cap de la Direcció Territorial Occidental. 
Sr. Àngel Miño Salinas, director del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l'Obac. 
 
 

Assistents de l’Ajuntament de Rellinars: 

 
Sr. Francesc Sales i Benítez, alcalde de l’Ajuntament de Rellinars. 
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Sr. Carles Pi Delgado, regidor de Cultura, Joventut, Esports i Medi Ambient de l’ Ajuntament de 
Rellinars. 
Sra. Maria Dolors Moreno Albareda, regidora de Governació i Participació Ciutadana de l’ Ajuntament 
de Rellinars. 
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ORDRE DEL DIA 
 
1.- Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

2.-  Informe de  gestió  2008.   

3.- Proposta de procés de renovació dels membres de la Comissió Consultiva 

4.- Donar compte del procés de participació per a l’elaboració del Pla d’ús públic del Parc 
Natural de Sant Llorenç del Munt i l´Obac. 

5. Torn de paraules. 

 
 
 
 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

 
Sr. Francesc Sales, alcalde de l’Ajuntament de Rellinars, dóna la benvinguda als membres de la 
Comissió Consultiva i esmenta l’interès que té el parc per al municipi de Rellinars. 
 
El Sr. Ramon Espinach agraeix a l’Ajuntament de Rellinars l’acollida de la reunió i reitera la benvinguda 
als assistents tot agraint-los la seva presència i excusa al Sr. Josep Casamada de l’ADF de Castellar del 
Vallès.  
 
Seguidament es passa a tractar els punts de l’ordre del dia. 
 
 
 
 
1. Aprovació  de l'acta de la reunió anterior. 
 
El Sr. Ramon Espinach pregunta si tothom està d’acord amb l’esborrany presentat de l’acta de la reunió 
anterior. 
 
El Sr. Gabriel Marquès fa dues puntualitzacions referents a les seves intervencions a l’anterior reunió: 1) 
Que ell no va dir que la gent de Rocafort es queixa de la gent que fa l’itinerari, sinó que a vegades els 
usuaris de l’itinerari de les Tines no tenen tota la informació del que poden fer a Rocafort i que hi ha 
diversos serveis que poden utilitzar: restaurants, museu, etc. 

2) Les pistes de Mura s’han fet per diverses raons de fa molts anys: usos tradicionals, línies 
elèctriques, etc i no la gent del restaurant. El gran problema és que cada cop hi ha més gent que les 
utilitza. 
 
El Sr. Ramon Espinach assevera que es corregirà l’acta en aquest sentit.  
 
S’aprova, doncs, l’acta de la reunió anterior amb l’esmena feta pel Sr. Gabriel Marquès. 
 
 
 
 
2. Informe de gestió 2008.      
 
El Sr. Àngel Miño pren la paraula per a exposar els trets més significatius de la gestió duta a terme fins el 
moment actual, tal com es relacionen a continuació: 
 

Àmbit de la Conservació 
 

 Treballs de recuperació de la zona afectada per l’incendi 2003: zona de ribera  
 Restauració del Bosc de Ribera (Torrent de les Acàcies) 
 Treballs forestals de recuperació d’hàbitats i fauna (Zona del Dalmau) 
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 Treballs de millora d’hàbitats agroforestals per a l’àliga perdiguera 
 Seguiment i vídeo vigilància d'àligues perdigueres (millora dels equips) 
 Estudi ecopatològic de les poblacions de senglar 
 Seguiment amb càmeres fotogràfiques de la fauna  
 Pla de millores d’hàbitats per a la fauna d’espais oberts  

 Finca de l’Obac. 4 ha. 
 Hostalets del Daví. 3 ha. 
 Les Grahuetes. 1,8 ha. 

 
 Primera temporada desprès de la Renovació de la zona de caça controlada en col·laboració amb 

les societats de caçadors i la Generalitat de Catalunya 
 Projecte d’investigació de recuperació de fauna.  
 Recolzament projectes ICREA i Ramon y Cajal 
 Pla d’usos i valoració de la Conca Alta del Ripoll 

 Document finalitzat. Pendent d’aprovació per Sant Llorenç Savall i Castellar del Vallès. 
 Projecte de tractament i neteges dels marges.  

 
 

Àmbit del Desenvolupament 
 

 Pla Director de la Vall d’Horta i la Vall de Mur 
 Document finalitzat. Pendent d’aprovació per Sant Llorenç Savall 
 Itinerari de la Vall d’Horta.  

 
 Recuperació i recolzament de la ramaderia ovina a les finques públiques 
 Consolidació de l’activitat a les Refardes. Millora exteriors 
 Quart any del programa El parc a taula 
 Subvencions a particulars 
 Activitats amb voluntaris 
 
 Carta Europea de Turisme Sostenible 

 III Jornadas Red Ibèrica de la CETS 
 Formulario de registro 2008 

 
 

Àmbit de l’Ús Social i l’Educació Ambiental 
 

 Mirador dels Caus del Guitart 
 Font del Llimac 
 Inici del programa d’itineraris guiats en caps de setmana 
 Consolidació de les activitats al Marquet de les Roques 
 Projecte pedagògic a l’escola de Natura de la Muntada 
 Consolidació de la WEB dels Parcs 
 Projecte de adequació funcional i paisatgística de l’aparcament de Coll d’Estenalles. 
 Redacció del projecte de remodelació d’interiors del Centre d’Informació de Coll d’Estenalles. 
 Pla d’accessos a la Mola (Execució 1er projecte i redacció 2on) 

 Aparcament camí Moliner i Sant Feliu del Racó  
 Recirculació d’aigües grises 
 Depuradora 
 Camí dels Monjos 

 Millora d’accessibilitat a les Arenes  
 Renovació i ampliació del servei del Bus Parc 
 Itinerari de les Tines de la Vall del Flequer 
 Pla d’informació als visitants. Ampliació de serveis.  
 Programa “Coneguem els nostres parcs” 
 Programa cultural “Viu el parc” 

 
 

Activitats generals i de suport 
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 Recollida selectiva d’escombraries en conveni amb els municipis de Mura, Matadepera, Sant 

Llorenç Savall, Castellar del Vallès i Rellinars 
 Arranjaments de la xarxa viària  
 Informes (1/01/08 a 15/05/08)  núm.   

 Totals     68 
 Suggeriments Sistema Q    22 (+50 %) 
 Temps de resposta als suggeriments 

 2006  64,5 dies 
 2007  20,0 dies  
 2008  28,5 dies 

 Implantació del SIGEP (Sistema d’Informació Geogràfica aplicat a la Gestió d’Espais Protegits) 
 
     
El Sr. Ramon Espinach destaca actuacions com Les efectuades a Les Refardes, amb un clar component 
de conservació vinculada al desenvolupament, el nou Pla de vigilància i prevenció d’incendis, que incideix 
en la formació dels treballadors, i les subvencions a particulars, que han augmentat significativament la 
qual cosa ha fet que, per atendre el major nombre possible, s’hagi de retallar el percentatge disponible 
per a cada projecte subvencionat. 
 
El Sr. Jaume Galofre fa un comentari sobre el turisme sostenible, en el sentit de que si s’arrangen fonts 
com la del Llimac i miradors com als Caus del Guitart, s’hauran de mantenir i els excursionistes, que cada 
cop en trobaran més elements artificialitzats pel parc, se sentiran decepcionats i pensa que això no és 
pas sostenible. Es pregunta en veu alta si, un cop arranjades totes les fonts i miradors del parc, aquest 
continuarà sent un parc natural i quan pararà la Diputació de fer aquests arranjaments. 
 
El Sr. Ramon Espinach explica que les actuacions s’han fet amb molta cura per a solucionar problemes 
erosius i de conservació dels entorns, afegint elements interpretatius per a intentar influir en la 
sensibilització dels usuaris, que cada cop són més nombrosos. Comenta que els camins per on van els 
excursionistes també són creats per l’home. Per altra banda exposa que el nivell de naturalitat i de 
conservació de Parc natural no és el més rigorós, no tractant-se d’un parc nacional ni d’una reserva 
integral. 
 
 
 
 
3. Proposta de procés de renovació dels membres de la Comissió Consultiva del parc. 
 
El Sr. Ramon Espinach exposa que la Comissió Consultiva es va constituir per darrera vegada al 1998 i 
es recolza en una presentació per explicar les normes d’organització i funcionament el text de la 
presentació és el següent: 
 

Darrera constitució 1998. 
 Sense renovacions 

 

Normes d’organització i funcionament 

 

 Art. 3: 17 membres i fins a 20 
 1 Representant de la Diputació de Barcelona 
 3 Representants dels Municipis integrats al Consell Coordinador 
 1 Representant del sector agrícola 
 1 Representant del sector turístic 
 3 Representants del sector forestal 

                                                        

 A la reunió de 22 de gener de 1999 es va acordar aprovar la proposta de la reunió constituent de la Comissió 

Consultiva de 29 d’octubre de 1998 en el sentit d’augmentar el nombre de representants d’entitats cíviques i 

culturals a 2 i augmentar el nombre de representants d’entitats esportives i de lleure a 5. Aquestes dades no 

s’havien traslladat al document normatiu aprovat per la Diputació de Barcelona i per això no es van exposar a 

la presentació. El Sr. Jaume Galofre va fer notar a la direcció del parc que possiblement hi havia un error en les 

dades exposades.   
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 2 Representant de les entitats de lleure 
 1 Representant de les entitats cíviques 
 1 Representant de les entitats científiques 
 3 Representants de les entitats conservacionistes 
 1 Representant de les entitats educatives 

 
 Art. 4:  Presideix el cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals. Vice-president un vocal 

escollit 
 Art. 5:  Nombre de vocals per sector elegit pel Consell Coordinador, procurant integrar 

tots els interessos 
 Art. 6:  Elaboració del cens (Ajuntaments, Federacions i DiBa) 
 Art. 7:  Cada sector escolleix els seus representants. Durada del càrrec de 2 anys. 

 
Procés possible: 

 Elaboració d’un cens d’entitats agrupades per sectors (270) 
 Agrícola       2 
 Turístic       2 
 Forestal    15 
 Lleure     47 
 Cívic, esport  154 
 Científic      0 
 Conservacionistes     7 
 Educatives    24 
 

 Comunicació a les entitats per què manifestin la voluntat de formar part del cens 
d’entitats del parc (WEB o correu) 

 Proposta al Consell Coordinador 
 Reunió Constituent (ordinària o extraordinària) 

 
El Sr. Ramon Espinach continua explicant que s’enviarà un escrit a totes les entitats de les que tenim 
dades que han fet arribar els Ajuntaments i altres entitats i institucions d’un àmbit superior al parc que 
puguin tenir interès en formar part del Cens d’Entitats del parc explicant-les el procés i comminant-les a 
que manifestin la voluntat de participar i ser convocades a la reunió de constitució de la Comissió 
Consultiva. 
 
El Sr. Quim Solbas es refereix a les violentes discussions que van haver-hi al 98 i indica que cal ser molt 
concret en els plantejaments. 
 
El Sr. Josep Llorens creu que s’hauria de mirar que hi hagués representants que hi visquin al parc. 
 
El Sr. Gabriel Marqués opina que aquest punt de l’ordre del dia hauria de ser el darrer i que la Diputació 
de Barcelona i el Consell Coordinador haurien de fer una selecció prèvia d’institucions. En altres 
intervencions diu que recolza al Sr. Llorens i que la Comissió Consultiva és un fòrum més divers a on 
s’explicitaran més discrepàncies que al Consell Coordinador. 
 
El Sr. Toni Altaió pregunta per la inclusió d’entitats que, tenint interessos al parc no hi estan radicades a 
cap municipi del parc. 
 
El Sr. Jaume Galofre diu que hi ha federacions que no representen les entitats del territori, que el CET 
representa a més de 3000 socis, la UES també i així altres entitats.  
 
El Sr. Ramon Espinach es mostra partidari de que hi formin el cens d’entitats moltes d’aquestes. També 
afirma que es convidarà a entitats i institucions amb relació amb el parc, encara que la seva seu hi estigui 
fora dels municipis que en formen part (com per exemple la UES) o que el seu àmbit d’actuació sigui 
superior al del parc (UAB, UB, Museus, etc.)  
 
 
 
4. Donar compte del procés de participació per a l’elaboració del Pla d’ús públic del Parc 

Natural de Sant Llorenç del Munt i l´Obac. 
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El Sr. Ramon Espinach es refereix al procés de participació com a lent i tranquil, tot cercant el major 
consens possible. Puntualitza que a vegades s’ha tingut unes expectatives molt superiors al que realment 
és un Pla d’Ús Públic: un document de planificació intermèdia a l’empara del Pla Especial i de la 
legislació vigent, i especialment en el cas de la xarxa viària.  
 
El Sr. Àngel Miño pren la paraula per a exposar els trets més significatius del procés, tal com s’ha produït 
fins el moment i que s’exposa tot seguit: 
 

Procés de Participació: 
 

 Societat en general a través de la WEB 
 Inici del procés el  23/2/07.  

Es pengen els documents proposats 
Es comunica als membres de la Comissió 
Consultiva i a altres entitats socials. 

 Propostes: 12/04/08      
Darrera versió a la WEB 
Nou període de propostes i consultes 

 
 Fi: sense data 

Consultes “on line” fins l’aprovació 
 

 Ajuntaments: 5 reunions (inici el 19/2/07) 
 Proposta elaborada conjuntament 

 
 Entitats:  

 Comunicació:  el 28/2/07 per escrit el mecanisme de participació engegat via WEB. 
 Aportacions i propostes:  

 Ampliar terminis de lliurament de propostes. 
 Xarxa viària 
 La Mola-Montcau 
 No motos ni quads 
 Cavalls per camins a peu 

 5 Reunions per consensuar una proposta (Consell Coordinador de nov 2007) 
 Acord en la diagnosi, proposta de futur, ordenances i programes d’actuació. 
 Suport al procés d’aprovació i implementació 
 No vincular el desenvolupament a activitats motoritzades 
 Acord per a encarregar un estudi amb les dades dels inventaris comarcals de 

camins  
 Organitzar una jornada de treball entre totes les entitats i Administracions 

interessades en tractar el tema de la circulació motoritzada. 
 Elaborar una proposta d’usos consensuada amb els Ajuntaments 

 
 
El Sr. Martí Domènech exposa que el Pla d’Ús Públic és una eina de planificació estratègica que fa 
aflorar propostes i contradiccions en les accions i programes de gestió, així i tot constitueix un full de ruta 
per a l’execució de nous programes i activitats en un termini mig de temps. Especifica que no té valor 
jurídic sinó de planificació i ordenació dels usos i actuacions per a desenvolupar-los. Indica que és un 
marc en el que reflexionar i posa per exemple els camins i la xarxa viària, àmbit en el que el Pla d’Ús 
públic pot ordenar sense detriment de drets patrimonials, servituds, etc. 
 
El Sr. Toni Altaió pregunta per la data prevista per a fer la reunió, per l’inici del procés participatiu del Pla 
d’Accessos a La Mola i el Montcau i demana que els nous documents es pengin a la WEB. 
 
El Sr. Àngel Miño respon que la reunió es prepararà per a desprès de rebre el treball sobre els camins i la 
xarxa viària. Pel que fa al Pla d’Accessos de La Mola i el Montcau, diu que s’ha rebut una proposta 
tècnica que inclou propostes de l’Ajuntament de Matadepera i del seu Consell Local de Medi Ambient i 
que cal presentar-la als municipis de Sant Llorenç i de Castellar del Vallès abans de penjar-la a la xarxa. 
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En relació als projectes d’inversió, cal veure els formats en què es presenten per a poder fer-los 
accessibles des de la WEB.  
 
El Sr. Marius Masallé intervé per agrair a l’equip tècnic i de gestió el no “forçar la màquina” per a aprovar 
el document i  cercar el màxim consens possible. 
 
El Sr. Gabriel Marqués constata que hi ha hagut diverses reunions de consens i diu que espera que a la 
zona nord no passi el mateix que a la zona sud, més massificada. Creu que cal incorporar altres tipus de 
regulacions i conclou que qui determinarà tot serà l’afluència de gent. 
 
El Sr. Lluís Llorens pregunta si qui fa l’estudi dels camins coneix el terreny i explicita que no creu que 
s’hagi de prohibir el pas pels camins, en tot cas caldria marcar unes rutes preferents.  
 
El Sr. Ramon Espinach comenta que efectivament el nombre de persones que accedeixen determina les 
regulacions i ho exemplifica en el cas de la circulació a nuclis urbans com Terrassa, a on de circular pels 
carrers en doble direcció a mitjans de segle XX s’ha passat a circulació en un únic sentit i regulacions 
amb semàfors. Resumeix dient que l’equip gestor pretén una ordenació d’usos consensuada per a la que 
a més s’hi destinaran recursos i es programaran els manteniments corresponents en funció dels mateixos 
usos. 
 

 
 
5. Torn de paraules.  

 
El Sr. Marius Masallé manifesta que a l’Ajuntament de Terrassa hi ha arribat queixes per les obres del 
Coll d’Estenalles: desmunts i talussos molt grans. Suggereix que caldria una campanya de comunicació 
per explicar els raonaments i justificacions de les obres. 
 
El Sr. Aleix Canalís també es manifesta en el sentit de fer un esforç de difusió per a facilitar la feina dels 
Ajuntaments. 
 
El Sr. Jaume Galofre també comenta haver fet personalment un gran esforç de comunicació per a 
explicar els motius de l’obra i diu que de vegades  es queda sense arguments. 
 
El Sr. Quim Solbas, també manifesta haver donat moltes explicacions i constata que hi ha un augment de 
28 places d’aparcament. 
 
El Sr. Martí Domènech comparteix la sensació de que l’obra sembla excessiva, però que calia fer un 
espai adequat paisatgística i funcionalment per a ordenar els vehicles i proporcionar seguretat als 
vianants. Assegura que, un cop ordenats i habilitats els espais, es poden iniciar altres actuacions 
coercitives d’acord amb els Mossos d’Esquadra. Pel que fa al nombre de places d’aparcament, comenta 
que no n’hi ha més, excepte l’espai reservat per als autocars on els caps de setmana, efectivament 
aparquen vehicles familiars. 
 
El Sr. Gabriel Marqués proposa que es tapin els suports i els reversos metàl·lics de les baranes de 
protecció del nou aparcament, dels que hi ha a la carretera de Lligabosses i de la carretera de Sant 
Llorenç B-124. Seguidament presenta al Sr. Josep Beltran que el substitueix en el càrrec de president del 
Club Excursionista de Mura i en la Comissió Consultiva. 
 
El Sr. Ramon Espinach acomiada els assistents i la reunió comentant que possiblement la pròxima serà 
constituent. 
 
I sense més temes a tractar, s’aixeca la sessió a les 19.25 hores. 
 


